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سخنگوی شورای نگهبان:

حاضریم با انتخابات  به شورای نگهبان بیاییم

سخنگوی شورای نگهبان گفت: اگر قرار بود خدای ناکرده شورای نگهبان 
در انتخابات ۸۸ دخالت یا مهندسی کند در بررسی صلاحیت ها انجام 

می داد.
به گزارش ایسنا، عباسعلی کدخدایی در مستند »بدون توقف«، در رابطه با برخی 
ابهامات انتخابات ریاست جمهوری سال ۸۸ و در پاسخ به سوالی در درباره »مهندسی 
انتخابات« اظهار کرد: یک جایی گفتم ما هیچ کدام در شورای نگهبان مهندس 

نیستیم. ما که از مهندسی سر در نمی آوریم.
قائم مقام دبیرشورای نگهبان در پاسخ به این سوال که »اگر شما شخصی را رد 
صلاحیت کردید و بعدها متوجه شدید که اشتباه کردید چه می کنید؟«، گفت: 
انسان جایزالخطا است و ممکن است اشتباه کند. وی خاطرنشان کرد: آنهایی که 
خاطره بد ایجاد کردند واقعا باید بروند توبه کنند. انتخابات ۸۸ انتخابات شیرینی بود 
و شیرینی آن را عده ای به کام مردم تلخ کردند. اگر قرار بود خدای ناکرده شورای 
نگهبان دخالتی کند یا مهندسی کند یا اقداماتی انجام دهد در بررسی صلاحیت ها 
انجام می داد.  کدخدایی عنوان کرد: چه کسی ما را انتصاب کرده است؟ ما را مجلس 
انتخاب کرده است. مجلسی که شما رفتید و رای دادید همان مجلس ما را انتخاب 
کرده است.یکی از منتقدین خطاب به کدخدایی گفت: اما معرفی شدید. درست 
است؟ یعنی گفتند از میان این افراد ما به این مورد رای می دهیم؟ سخنگوی شورای 
نگهبان اظهار کرد: این روش را چه کسی گفته است؟ قانون اساسی. بروید قانون 
اساسی را اصلاح کنید من حرفی ندارم.  من هم شاید با شما موافق باشم. ما حاضریم 
با انتخابات عمومی به شورای نگهبان بیاییم. کدخدایی ادامه داد: در انتخابات ۸۸ 
افرادی که انتخابات را رصد می کردند می دانند گروهی آمدند و اعلام کردند برای 
حفظ و صیانت از آراء مردم کمیته ای تشکیل می دهیم که می خواهد نظارت کند. ما 
حقوقی هستیم و حرف ما این است. از ما انتظار حرف غیر حقوقی نداشته باشید.  ما 
معتقد هستیم که اصل ۹۹ قانون اساسی  و سایر قوانین انتخاباتی به ما این اجازه را 
داده است. قوانین مختلف انتخاباتی به ما اجازه داده است که دخالت، نظارت، بررسی، 
اعلام صحت و همه این مواردی که هست را انجام دهیم ولی به کمیته صیانت از آرا 
چه کسی اجازه داده است؟  سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان مرجعی 
است که کلام آخر را در بحث انتخابات بیان می کند. شورای نگهبان به موجب قانون 
از سوی ریاست قوه قضائیه معرفی می شود دلیل آن هم این است که رئیس قوه 
بیشتر با حقوقدانان و قضات در ارتباط هستند ولی حق انتخاب برای مجلس است.

با اجرای قانون منع به کارگیری بازنشستگان

۱۰ مقام از نهاد ریاست جمهوری خداحافظی کردند
در راستای اجرای قانون منع به کارگیری بازنشستگان، رئیس جمهوری و 
رئیس دفتر او با استعفای جمعی از مقامات و منصوبان نهاد ریاست جمهوری 

موافقت کردند. 
به گزارش ایسنا، بر این اساس حسن روحانی با استعفای مسیح مهاجری از 
سمت  از  یونسی  علی  اسلامی،  مذاهب  دانشگاه  در  رئیس جمهوری  نمایندگی 
مشاورت  از  ترکان  اکبر  و  اقلیت ها  و  اقوام  امور  در  رئیس جمهوری  دستیاری 
رئیس جمهوری در احیای بافت های فرسوده موافقت کرد. محمود واعظی نیز با 
استعفای سیدرضا اکرمی از سمت مشاورت رئیس دفتر رئیس جمهوری، علی جنتی 
از سمت مشاورت رئیس  دفتر رئیس جمهوری، بهمن حسین پور از سمت معاونت 
تشریفات دفتر رئیس جمهوری، محسن محبی از سمت ریاست مرکز امور حقوقی 
بین المللی ریاست جمهوری، فریدون وردی نژاد از سمت مشاور رسانه ای رئیس دفتر 
رئیس جمهوری و خلیل معظم زاده از سمت معاونت پشتیبانی و منابع انسانی نهاد 
ریاست جمهوری موافقت کرد. شهیندخت مولاوردی دستیار رئیس جمهوری در 
امور حقوق شهروندی نیز با صدور نامه ای خطاب به روحانی، کناره گیری خود از 
حضور در دولت را اعلام کرد. بر اساس قانون منع به کارگیری بازنشستگان مصوب 
دوم مردادماه ۱۳۹۷ مجلس شورای اسلامی به کارگیری بازنشستگان دولتی در 
همه مناصب به جز جایگاه های روسای سه قوه، معاون اول رئیس جمهوری و نواب 
رئیس مجلس و اعضای شورای نگهبان، وزرا و نمایندگان و معاونین رئیس جمهوری 

ممنوع است.

اعضای کارگروه مشورتی  CFT مشخص شدند

فلاحت پیشه: سه شنبه CFT در کمیسیون امنیت ملی با 
حضور کدخدایی بررسی می شود

رئیس  کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر این که علی رغم 
شکل گیری کارگروه مشورتی برای بررسی ایرادات شورای نگهبان به لایحه الحاق 
ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT(، اعضای کمیسیون نظر 
نهایی را اعلام می کنند، گفت: ما به دنبال آن هستیم که تصمیم اجماعی درباره 

CFT گرفته شود که این الزاما به معنای تلاش برای تصویب این لایحه نیست.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: اعضای کمیسیون امنیت 
ملی مجلس در جلسه هفته گذشته به تشکیل کارگروه مشورتی متشکل از برخی از 
اعضای کمیسیون و نمایندگانی از مجمع تشخیص مصلحت نظام، دولت و شورای 
نگهبان رای دادند که بر این اساس در روز دوشنبه )۲۸ آبان ماه( جلسه این کارگروه 

تشکیل شد.
ایرادات صورت گرفت  رفع  برای  پنج ساعته تلاش  این جلسه  در  افزود:  وی 
بحث های مبسوطی انجام شد که در نهایت بسیاری از دغدغه ها در حال رفع شدن 
است. البته این بدان معنا نیست که ما تنها به دنبال تصویب CFT هستیم. حرف 
بنده آن است که هر تصمیمی درباره ی CFTبه معنای تصمیم نظام است؛ یعنی 

چه بپذیریم و چه آن را رد کنیم. 
رئیس  کمیسیون امنیت ملی مجلس تاکید کرد: ما نمی خواهیم همان اتفاقی 
که در برجام افتاد را در CFT تکرار کنیم. برجام تا زمانی که سود داشت برخی به 

گونه ای دیگر رفتار می کردند، اما بعد از خروج ترامپ شرایط تغییر پیدا کرد.
وی تصریح کرد: CFT آخرین لایحه از لوایح مرتبط با گروه اقدام ویژه مالی 
)FATF( است. رویه ما در رفع ایرادات آن است که اگر CFT منعی برای شروط 
ایران بگذارد دیگر عضویت ایران در این سازمان معنایی ندارد. برخی معتقدند که 
به ایران اجازه گذاشتن شرط را نمی دهند؛ حال این که بقیه کشورها چنین کاری را 
انجام دادند. به هر حال توضیح ما این است که ماده شش لایحه CFT ناظر به آن 

است که مانعی برای شرط  گذاری وجود ندارد.
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پاسخ ۱۲ صفحه ای ظریف به دادستان کل کشور
سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد که پاسخ محمد جواد ظریف به نامه دادستان کل کشور داده شده است. به گزارش ایسنا، بهرام قاسمی با اعلام این خبر اظهار کرد: به رغم آنکه نامه دادستان محترم کل کشور خطاب به وزیر محترم امور خارجه پیرامون موضوع پولشویی به تاریخ 
23 آبان 97  نگارش شده بود، ولی این نامه در روز 29 آبان به وزارت امور خارجه واصل شد.  با این وجود و علی رغم حضور آقای  ظریف در ماموریت خارج از کشور، پاسخ  دادستان کل کشور  در 12 صفحه بلافاصله پس از بازگشت وزیر امور خارجه  از سفر و در مهلت تعیین شده شنبه 
سوم آذر ماه تهیه و ارسال شد. به دنبال اظهارات اخیر وزیر امور خارجه کشورمان در مورد وجود فساد پولشویی در کشور و تاکید بر اهمیت مبارزه با آن، دادستان کل کشور در نامه ای از ظریف خواسته بود که مستندات خود در مورد موضوع پولشویی را در اختیار قوه قضائیه قرار دهد.

حضرت آیت الله خامنه ای:

آمریکا غلط می کند که ملت ایران را تهدید کند

جانشین فرمانده کل سپاه:

می توانیم به دشمن شکستی فراموش نشدنی بدهیم

در خجسته سالروز میلاد پیامبر رحمت و هدایت حضرت 
امروز  صبح  صادق)ع(،  امام  حضرت  و  اکرم)ص(  رسول 
سی ودومین  در  شرکت کننده  میهمانان  نظام،  مسئولین 
و  اسلامی  کشورهای  سفرای  اسلامی،  وحدت  کنفرانس 
انقلاب  معظم  رهبر  با  مردم  مختلف  قشرهای  از  جمعی 

اسلامی دیدار کردند.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، تنها 
راه سعادت و رستگاری بشریت را تبعیت از دین اسلام و نور قرآن 
دانستند و با اشاره به گسترش روزافزون بیداری اسلامی و روحیه 
مقاومت در میان ملتهای مسلمان و دستپاچگی امریکا و متحدانش 
از این پدیده مبارک، گفتند: انقلاب اسلامی به عنوان یک الگو، به 
برکت چهل سال مقاومت و ایستادگی ملت ایران اکنون به شجره 
طیبه و تناوری تبدیل شده است که تهدیدها و حرکات خباثت آمیز 
امریکا و رژیم صهیونیستی همچون گذشته تأثیری نخواهد داشت و 

قطعاً با شکست مواجه خواهد شد.
ایشان در ابتدای سخنان خود با تبریک سالروز میلاد نبی رحمت 
را  اسلام  پیامبر  صادق)ع(،  امام  حضرت  و  محمد)ص(  حضرت 
خورشید فروزانی خواندند که خداوند متعال آن را در دوران جهل و 
فریب جاهلیت، به بشریت اعطاء کرد و آن حضرت با دین آسمانی 
اسلام و کتاب نورانی قرآن، زمینه فلاح و رستگاری بشریت را فراهم 

کرد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به نیاز مستمر بشریت به رحمت و 
هدایت و نور پیامبر اسلام)ص(، افزودند: انسانها امروز نیز به دلیل 
حضور قدرتها و ظلم ناشی از اعمال مجرمانه آنها و جهل و فریب و 
نبود عدالت، گرفتار انواع مشکلات و سختی ها هستند که تنها راه 
رهایی از این رنج ها، پاسخگویی به دعوت نبی مکرم اسلام)ص( و 

حرکت در مسیر هدایت اسلام و قرآن است.
حضرت آیت الله خامنه ای، گسترش جریان مقاومت و روحیه 
بیداری اسلامی در منطقه را به عنوان یک نمونه، نتیجه حرکت در 
مسیر هدایت اسلام و قرآن دانستند و گفتند: علت اینکه قدرتمندان 
مستکبر دنیا و در رأس آنها امریکای جنایتکار و شیطان بزرگ به 
منطقه غرب آسیا حساس هستند، روحیه اقبال به اسلام و بیداری 

اسلامی در میان ملت های منطقه است.
اسلامی،  ملتهای  بیداری  از  قدرتها  هراس  به  اشاره  با  ایشان 
خاطرنشان کردند: در هرجایی که اسلام بر دل و جان مردم مسلط 
شده، استکبار سیلی خورده است و ما جداً معتقدیم استکبار بار 

دیگر در این منطقه از بیداری اسلامی سیلی خواهد خورد.
رهبر انقلاب اسلامی خطاب به روشنفکران و علمای دینی تأکید 
کردند: هرچه می توانید حرکت بیداری اسلامی و مقاومت را در 
منطقه تقویت کنید، زیرا تنها راه نجات منطقه گسترش این تفکر 

و روحیه است.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین خطاب به حکام برخی 
کشورهای اسلامی گفتند: نصحیت ما به شما این است که به ولایت 
اسلام برگردید و تحت »ولایت الله« قرار گیرید زیرا »ولایت امریکا 

و طاغوت« برای شما فایده ای نخواهد داشت.
ایشان با اشاره به برخی کشورهای منطقه که به جای تبعیت از 
اسلام و قرآن از امریکا پیروی می کنند، خاطرنشان کردند: امریکا بنا 
بر طبع استکباری خود، این کشورها را تحقیر می کند و همانگونه 
که همه دیدند، رئیس جمهور یاوه گوی امریکا، حکام سعودی را به 

»گاو شیرده« تشبیه کرد.

رهبر انقلاب اسلامی اینگونه تحقیرها را توهین به مردم عربستان 
و به ملت های مسلمان منطقه خواندند و افزودند: برخی حکام 
اسلامی در دو حرکت جنایت آمیز در فلسطین و یمن، همراهِ امریکا 
شده اند اما قطعاً پیروزی با مردم فلسطین و با مردم یمن خواهد 
بود و امریکا و دنباله روهای آن در این قضایا شکست خواهند خورد.
حضرت آیت الله خامنه ای، قدرت امریکا و رژیم صهیونیستی 
را در منطقه به مراتب ضعیف تر از قبل دانستند و گفتند: رژیم 
صهیونیستی چندین سال پیش، بعد از ۳۳ روز، در مقابل حزب الله 
لبنان شکست خورد، دو سال بعد در مقابل فلسطینی ها، تنها ۲۲ 
روز دوام آورد که این مدت در جنگ بعدی غزه، تبدیل به ۸ روز 
شد و هفته پیش در مقابل مقاومت فلسطین، بعد از ۲ روز، شکست 
را متحمل شد که همه این موارد نشان دهنده ضعف روزافزون رژیم 

صهیونیستی است.
ایشان با اشاره به سنت تخلف ناپذیر الهی مبنی بر یاری ملت هایی 
کنند،  می  ایستادگی  قدرت ها  مقابل  در  خداوند  به  اتکا  با  که 
خاطرنشان کردند: در یمن نیز با وجود همه سختی ها و جنایت هایی 
که مردم این کشور از جانب آل سعود و همراهانش و دولت پشتیبان 
آنها یعنی امریکا متحمل می شوند، اما قطعاً پیروزی با ملت یمن و 

انصارالله خواهد بود.
رهبر انقلاب اسلامی، پیروزی ملت فلسطین را بر اساس سنت 
الهی قطعی برشمردند و افزودند: علت اصلی دستپاچگی امریکا 
و متحدانش و یاوه گویی ها و اقدامات ظالمانه و جنایت آمیز آنها، 
ایستادگی و مقاومت ملت های مسلمان در منطقه است که این 

مقاومت حتماً نتیجه خواهد داد.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مقاومت ۴۰ ساله ملت 
ایران با وجود همه سختی ها و فشارها، تأکید کردند: امریکا و رژیم 

صهیونیستی غلط می کنند که ملت ایران را تهدید کنند.
ایشان با اشاره به شکست سیاست های تهدید و تحریم امریکا در 
قبال جمهوری اسلامی ایران، گفتند: ملت ایران به برکت مقاومت و 
در سایه ایمان به خداوند و اعتقاد به وعده های الهی، در برابر همه 
توطئه ها همچون کوه ایستاد و امروز، نظام اسلامی و ملت ایران 
شجره طیبه ای است که روز به روز بر پیشرفت و توانایی آن افزوده 

می شود و این، یک نسخه پیشرفت برای دنیای اسلام است.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان، وحدت و یکدلی و یک زبانی را تنها 

راه غلبه دنیای اسلام بر توطئه ها دانستند.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، آقای روحانی رئیس جمهور 
با بیان اینکه رسول خدا)ص( در برابر همه انسان ها متواضع بود، 
افزود: پیامبر)ص( حق بزرگِ تاریخی بر گردن همه از جمله جامعه 
زنان دارد چرا که برای زنان حقِ نظر و رای قائل بود، در حالی که 

این حق حتی در اروپا تا قرن پیش به رسمیت شناخته نمی شد.
آقای روحانی مدینة النبی را الگوی جامعه اسلامی دانست و گفت: 
اگرچه کفار، پیامبر)ص( را تکفیر، و ایشان و یارانشان را تحریم 
و محاصره اقتصادی کردند، اما پیامبر)ص( همه این سختی ها را 

تحمل کرد و خم به ابرو نیاورد.
رئیس جمهور افزود: امروز نیز عده ای با شعار تکفیر، جامعه و 
منطقه را ناامن، و به نام اسلام و قرآن، جان و امنیت و ناموس و آثار 

تمدنی را نابود کرده اند.
آقای روحانی، تلاشهای مستکبران برای نا امن کردن منطقه 

بوسیله مزدوران تکفیری و همچنین وارد کردن فشار به ملت بزرگ 
ایران از راه تحریم را ناکام دانست و گفت: نژادپرستان فریبکار در 
منطقه، روزانه مردم فلسطین را قتل عام و مردم یمن را بمباران 

می کنند.
رئیس جمهور با اشاره به همکاری افراطیون مسیحی و افراطیون 
که  شد  چگونه  گفت:  کنایه  با  مسلمان،  افراطیون  و  یهودی 
گاوچران ها و شترسوارها به هم رسیدند و امروز این همه ظلم و 

ستم بر مردم روا می دارند؟
بحث  را  اسلامی  جمهوری  با  دشمنان  مشکل  روحانی  آقای 
هسته ای و برجام ندانست و افزود: حرف آنها این است که  ما هر 
کاری در منطقه کردیم شما چشمهایتان را ببندید؛ آنها می گویند 
اگر به مردم عراق ظلم کردیم، در افغانستان به سلطه خود ادامه 
دادیم، مردم سوریه را به کشتار و بی خانمانی کشاندیم، در شمال 
افریقا ناامنی به وجود آوردیم و تکفیری ها را در منطقه مسلط 

کردیم، شما چیزی نگویید و سکوت کنید.
رئیس جمهور افزود: آنها می خواهند ایران همچون سالهای قبل 
از انقلاب اسلامی عمل کند و از مظلومان منطقه حمایت نکند اما 
جمهوری اسلامی با تبعیت از پیامبر اسلام)ص(، از تکفیر و تحریم 
قدرت ها هراس ندارد. آقای روحانی گفت: همسایگان را برادران 
خود، و امنیت منطقه را امنیت خود می دانیم و دست برادری و 

دوستی به سمت همه مسلمانان دراز می کنیم.
در پایان این دیدار، رهبر انقلاب اسلامی از نزدیک با تعدادی 
و  دیدار  اسلامی  وحدت  کنفرانس  در  مهمانان شرکت کننده  از 

گفت وگو کردند.

جانشین فرمانده سپاه تاکید کرد: می توانیم نه تنها از کشورمان در 
برابر تجاوز دفاع کرده، بلکه در صورت لزوم، دشمن را تعقیب کرده 

و شکستی  فراموش نشدنی به او دهیم.
به گزارش ایلنا، سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی، در همایش اقتدار 
فرماندهان بسیج سپاه محمد رسول الله)ص( تهران بزرگ  گفت: بسیج از 
معجزه های امام  راحل است. زمانی که در سال ۵۸ تفکر ایجاد نیرویی 
آسمانی در ذهن امام خطور کرد، هیچ کس باور نمی کرد که این شجره 
طیبه در اعماق وجود انسان های مؤمن ریشه بگستراند. جانشین فرمانده 
کل سپاه با بیان اینکه دشمن در محاسبات خود عبور از بسیج را ممکن 
نمی داند، اظهار کرد: دشمن می داند عبور از بسیج ناممکن است و این 

شجره طیبه تسخیر شدنی نیست، دشمن ما می داند که نمی تواند بر 
شما مسلط شود و هرچه تلاش کرد با تهاجم فرهنگی شما را از اسلام 
و انقلاب دور  کند، نتوانست و بسیج نشان داد که هرگز تسلیم دشمن 
نمی شود و شهیدان بسیجی، این موضوع را اثبات کردند. جانشین فرمانده 
کل سپاه ادامه داد: تنها راه سعادت ما از میدان جهاد می گذرد و امروز 
که دشمن از تمام صحنه های جنگ سود نبرده، اقتصاد ما را هدف قرار 
داده است، ما تجربه کرده ایم که هر جا مقابل دشمن ایستاده ایم، پیروز  
شده ایم. امر وز آنقدر قدرت یافته ایم که می توانیم نه تنها از کشورمان در برابر 
تجاوز دفاع کرده، بلکه در صورت لزوم، دشمن را تعقیب کرده و شکستی  

فراموش   نشدنی به او دهیم.

رئیس جمهوری در دیدار با مسئولان نظام:

 دست دوستی به سمت همه مسلمانان دراز می کنیم
و   اسلامی  کشورهای  سفیران  نظام،  مسئولان  دیدار  در  رئیس جمهوری 
را  همسایگان  گفت:  انقلاب  رهبر  با  اسلامی  وحدت  کنفرانس  میهمانان 
برادران خود دانسته و دست دوستی به سمت همه مسلمانان دراز می کنیم.

به گزارش ایرنا، حسن روحانی روز گذشته در دیدار کارگزاران و مسئولان نظام، 
سفیران کشورهای اسلامی و میهمانان سی و دومین کنفرانس وحدت اسلامی با رهبر 
انقلاب اسلامی به مناسبت میلاد با سعادت پیامبر اسلام )ص( و امام جعفر صادق )ع(، 
ضمن تبریک این روز به مسلمانان جهان، ملت ایران و رهبر انقلاب افزود: میلادی که 

در سحرگاه امروز مکه به وقوع پیوست آخرین تابش نور تابان نبوت بر بشریت بود.
روحانی، تقویت وحدت، رحمت و حکمت را راه نجات مسلمانان و جهان اسلام در 
برابر توطئه دشمنان و مستکبران دانست و تاکید کرد: ملت بزرگ ایران تابع پیامبر 

اسلام )ص( بوده و از تهدید قدرت ها، تکفیر و ظلم هراسی ندارد.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه پیامبر اسلام )ص( به عنوان شخصیتی قدم در جهان 
گذاشت که تنها در دوران حیات او خداوند با بشر سخن گفته و با پایان عمر مبارک 
آن حضرت این راه آسمانی به روی مردم بسته شد، افزود: اگر چه هدایت های الهی، 
دائمی بوده و سیره پیامبر)ص( برای همگان راهنماست و امامان، عالمان و فرهیختگان 
راه هدایت را به مردم نشان داده و خواهند داد، اما پیامبر )ص( بالاترین شخصیتی بود 

که با فقدان او، آفتاب رسالت هم برای همیشه ختم شد.
روحانی با تأکید بر اینکه پیامبر اسلام )ص( آورنده دین، اخلاق، قانون و تمدنی نو 
بود، اظهار کرد: پیامبر )ص( در مکه به خاطر آنکه فرصتی دیگر در آن شرایط برایش 
نبود، بیشتر به دعوت پرداخت، اما در مدینه علاوه بر دعوت مردم به اسلام، حکومت 

اسلامی را پایه گذاری کرد.
وی خاطرنشان کرد: مدینة النبی تنها یک شهر نبود، بلکه الگوی جامعه اسلامی 
به شمار می رفت و می رود، چرا که این مدینه در برابر دوران جاهلیت بود که در آن 

خشونت، خونریزی و عدم توجه به حرمت، اموال و خون مردم رواج داشت.
وی با بیان اینکه در مدینة النبی، قانون حکمفرما بود، افزود: اگر چه پیامبر )ص( 
جایگاه و محبوبیتی داشت که می توانست حتی بدون قانون هم حکومت کند، اما هرگز 
این کار را نکرد و سرتاسر مدینه قانون وجود داشت که در آن میان اصحاب، مسلمانان 

و شخص پیامبر با دیگر مردم تفاوتی نبود. روحانی با بیان اینکه پیامبر )ص( می فرمود 
که همه باید از خدا اطاعت کنند و هیچ گاه خود را خدایگان، فرزند خدا و ظل الله 
نمی دانست، بلکه خود را عبدالله و رسول الله می دانست، گفت: پیامبر )ص( همواره در 
برابر همه انسان ها تواضع می کرد و کمتر کسی در گفتن سلام بر او سبقت می گرفت.

رئیس جمهوری با اشاره به اینکه پیامبر )ص( حق بزرگی بر کودکان، نوجوانان و زنان 
دارد، اظهار کرد: هیچ کس در آن دوران به کودکان و نوجوانان توجهی نمی کرد و زنان 
به عنوان کنیزانی بودند که باید، خانه را برای استراحت مردم آماده می کردند، اما این 

پیامبر)ص( بود که کودکان، نوجوانان و زنان را مورد احترام قرار داد.
وی با بیان اینکه پیامبر )ص( حتی در بیعت نیز با زنان جامعه اسلامی بیعت داشت 
و این به معنای آن بود که او برای زنان هم حق نظر و رأی قائل بود، گفت: این همان 
حقی است که تا یک قرن پیش در اروپا آن را برای زنان قائل نبودند و پیامبر)ص( حق 
بزرگ تاریخی بر زنان عالم دارد. روحانی با اشاره به اینکه مدینه پیامبر )ص( یک تمدن 
کامل در برابر توحش جاهلیت و مدنیتی بی نظیر در برابر ظلم و جور بود، افزود: در 
مدینه دین پیامبر )ص( برای همه آسان و ورود به آن راحت بود و هرکس می خواست 
به دین ورود کند، احتیاجی به عدم سوء پیشینه و گزینش و بررسی سوابق گذشته 

نداشت و تنها با گفتن شهادتین وارد جرگه مسلمانان می شد.
رئیس  جمهوری ادامه داد: حتی اگر کسی ایمان نداشت، گرویدن به اسلام برای ورود 

به جامعه اسلامی کافی بود تا از حقوق مسلمانان برخوردار شود.
وی خاطرنشان کرد: ایمان مرحله بالای اسلام است اما دین پیامبر )ص( دین ایمان 

نیست، بلکه به نام اسلام و همان تسلیم شدن در برابر حق و سلم و صلح است.
روحانی اظهار داشت: پیامبر اسلام )ص( همواره در برابر همگان با صلح و سلم 

برخورد می کرد، در برابر ستمگر می ایستاد و هرگز با تکفیر و تحریم میانه ای نداشت.
وی افزود: این در حالی است که همواره او را با تکفیر و تحریم آزار دادند، در ابتدا 
او را تکفیر کردند که به دین آبا خود پشت کرده و پس از آن پیامبر )ص( و یاران او 
را در تحریم و در حصر اقتصادی قرار دادند اما او سال ها این حصر را تحمل کرد و 

خم به ابرو نیاورد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه قرآن مداوم پیامبر )ص( را به صبر در برابر کلمات خشن 

سفارش کرده است، گفت: امروز بعد از گذشت قرن ها باز هم تحریم وتکفیر در کنار هم 
قرار گرفته است و عده ای تحت شعار تکفیر، جامعه و منطقه را نا امن و به نام اسلام و 

دین خدا، جان، راحتی، امنیت، ناموس و آثار تمدنی را از ملت ها گرفته اند.
وی ادامه داد: امروز عده ای خودپسند که سخنان آنها هیچ خریداری ندارد و هیچ 
کس استدلال آنها را نمی پذیرد، از راه تحریم وارد شده اند تا ملتی بزرگ را تحت فشار 

قرار دهند و با تحریم، زندگی را بر مردم آزاده و شجاع این سرزمین تنگ کنند.
روحانی با تأکید بر اینکه راه ما در برابر این نژادپرستان مسیحی، یهودی و نژادپرستان 
منطقه روشن است، گفت: امروز افراطیونی که به نام مسیحی، یهودی و مسلمان، خود 
را در این منطقه پیدا کرده اند و با تفکرات نژادپرستانه، رژیمی جعلی را روی کار آورده 
و روزانه مردم فلسطین را قتل عام و مردم مظلوم یمن را زیر بمباران قرار می دهند و 
سوال اینجاست که اینها چگونه یکدیگر را پیدا کرده و چطور گاوچران ها به شترسوارها 

رسیده اند؟
ایران تنها از ما یک چیز می خواهند و هرگز  با بیان اینکه دشمنان ملت  وی 
سخن شان موضوع هسته ای و برجام نیست، گفت: آنها می خواهند هر کاری در 
منطقه انجام می دهند، ما چشمان مان را بر روی آن ببندیم و می گویند، اگر به عراق 
و افغانستان ظلم کردیم و در سوریه و شمال آفریقا نا امنی ایجاد کردیم، شما نبینید 

و ساکت باشید.
رئیس جمهوری ادامه داد: آنها  می خواهند که اگر تکفیری ها را در منطقه مسلط 

کردند ما به دنبال حمایت از مظلومان نبوده و راه سال پیش خود را پیش بگیریم.
روحانی اظهار کرد: ملت ایران تابع مولود سحرگاه امروز مکه است و از تهدید 

قدرت ها و تکفیر و ظلم، هراسی ندارد.
وی تأکید کرد: راه ما مشخص است؛ ما همسایگان را در منطقه، برادر و امنیت 
منطقه را در راستای امنیت خود می دانیم و دست دوستی به سمت همه مسلمانان 

دراز می کنیم.
رئیس جمهوری گفت: خواست جمهوری اسلامی ایران اتحاد، وحدت، رحمت و 
حکمت است و دست یافتن به این ارزش ها، تنها زیر چتر پیامبر اسلام )ص( برای 

همگان دست یافتنی خواهد بود.


